HHAT S oY



w B0 =

former girl friend of James Earl Ray, who stated that she had visited the
Magellan location with Ray. : e

With the assistance of several law enforcement contacts, backéroﬁnd
information was ccmpiled on both Mr. Fensterwald and Mr. Smith to determine
the reliability of their information. Information received through this
inquiry reflected Mr. Fensterwald to be a well-established attorney whose
career includes a six-year stint as a legal advisor to the State Department
(1950-1956); chief counsel on the Senate Subcommittee on Constitutfona]
Admendments (1959-1960); staff director of the Senate Anti-Trust and Monopoly
Subcommittee (1961-1964); and counsel to the Senate Subcommittee on Administra-
tive Practices and Procedures where he became involved in investigating illegal
wiretapping operations (1967-1968.) In 1968, Fensterwald left senate service
and in 1969 founded the privately sponsored Committee to Investigate Assassi-
nations. In this capacity, he has pub]ighed a series of articles on the
Kennedy assassination, and ‘in i970 became the chief counsel for James Earl Ray.
In addition, Mr. Fenﬁterwa]d represented convicted Watergate conspirator James
W. McCord. Mr. Ken Smith is'a retiréd agent of the U. S. Treasury Department
and presently Fensterwald's éﬁiéf jnvestigator. Sources contacted considered

both men to be reputable.

A
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At approximately 5:00 p.m. on June 25, 1975, investigators interviewed

Mrs. Edna Mathews at her place of employment, the Orange Julius Stand in the
Lakewood Shopping Center. Mrs. Mathew;, a white female approximately 45-57
years of age, did not appear surprised when we identified ourselves; however,
she stated that she was afraid to talk to us in the restaurant, therefore the

interview was concucted in the detective car parked in the shopping center.

- Mrs. Mathews stated that she had met James Earl Ray through her husband, a
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§E[Ei£§_ffie"d of Ray's, and that she had spent considerable time with Ray,

both in Atlanta and-in California-and had borne his son. Beyond th%&-point,

Mrs, Mathews' statements were tota11yrﬂf—5herent as she described an "American
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Revolutionary Army" headed by iSam G1an1cana and a CIA agent wh1ch was respon-

sible for po]1t1cai assass1nat1ons, kidnapp1ngs. illegal drug traffﬁc1ng, etc.
When asL;E specifically about Magellans and its principals, Mrs. Mathews showed
no recognition, even when the former location of the gallery was described.
Mrs. Mathews' credibility was negated by investigators; although if was sub=
sequently learned that this subject has attended the majority of court proceed-

ings involving Ja r]1 Ray and has rips_to several distant locatjons

including Costa Rica. However, Mrs. Mathews failed to provide any evidence of

a link between Ray and an Atlanta-based conspiracy centered at Magellans.

On June 27, 1975, interviews were scheduled respectively with Mrs. Edwards,
Byrcn's grandmother, and Mrs. Lillian Watson, the source's mother. Mrs. Edwards,
an elderly lady recovering from an illness, stated that she had no direct
knowledge of the conspiracy allegations, and was most immediately concerned with
obtaining Byron's release ffbm prison. QEEEEEELJ§E;3@§_ahle_io;xezify_that,_in
the fall of 1974, Byron watson had left the country, without the permission_of

his probation office, forrﬁéntiago Ch11e_l Mrs. Edwards was not aware of his
activities while in Chile, but stated that he had called her from Santiago

requesting money to come home. Mrs. Edwards stated that she acquiesced to this
request and showed us a payment book for a bank loan which she took out to
finance Byron's return trip to Atlanta. Mrs. Edwards appeared thoroughly con-
vinced of her gréndson's innocence in his most recent arrest and conviction.

On the same date, Mrs. Lillian Watson was interviewed at her home at 764

Wildwood Road, N. E. Mrs. Watson stated that, oq_yarch 28, 1968, she had driven

to Nage]]an;ézq_pick up Byron. During the ride home, she stated that Byron had
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/" told her that Dr. King was to be killed, and had given her the time, date, and
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* manner. She said that she had not really placed much credence.in”thé information

until after Dr. King was assassinated. Mrs. Watson, who typed all of Byron's
statements, repeated his conspiracy allegations verbatim as they had appeared in
the document. She advised us that, after he overheard the congerSatibn. Byron
had bean threatened by Gene Purcell and that, out of fear, both Watsons hﬁd kept
silent about their knowledge of the conspiracy until June 11, 1970 whén the}
traveled to Washington to see Pres{dent Nixon. Mrs. Watson stated fhat the
Secret Service was “"very rude" to them and showed no interest in their story.
Upon returning to Atlanta they contacted Mr. Lynnwood Maddox who eventually
placed them in contact with Mr. Fenstervald. ‘

When questioned about Gene'PurceTT. Mrs. Watson admitted that "he had been
interested in her" and that, just prior to the King assassination, she had
observed Purcell to be e#treme1y agitated and usually intoxicated. She also
stated that, the weekend after the assassination, Purcell left Byron a note at
Magellans advis*ﬁghﬁim that he had left the country and might never come back.
Mrs. Watson alleged that Pu?ée]],_Culley, and Meier left the country right after
the assassination; and stated_tﬁét Jeaﬁ Sayre, who ran Magellans during this
period, could corroborate this fact. 5 7

Mrs. Watson appeared most anxious that the investigation into the alleged
conspiracy would, in some manner, occasion her son's release from prison. While
she could offer no new information to support those charges contained in Watson's
statement, she showed investigators letters received from Senators lcKinney,
Nunn, Church, and Jackson, all of which were dated in June of 1975 and which
acknowledged receipt of Byron's statement which she had forwarded to them. Mrs.

Watson also stated that Lamar Singleton, an aide to Representative Hosea Williams,
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and Attorney John Hudson Miers were interested in the case.

Investigators then talked with Attorney Ernest Brookins, Byroﬁ"shiega1
counsel in his last arrest and trial. Mr. Breookins was extremely cooperative
and was willing to discuss his client at length.

Ky, Brookins stated that his first professional contact with the'Watsons
had been in 1970 when Mrs. Watson engaged him to file a suit against William
Arnette. He stated that, in April of 1970, Mrs. Watson had written h&m a letter
in which she stated that she had a problem but could not confide it "if I value
my 1ife and that of my son." Mrs. Watson did write, in the same letter, that,
if Mr. Brookins aided her, there would be a lot of money for both him and her son.

Mr. Brookins, according to his statement, has maintained a profess1ona1
relationship as Byron's attorney during his two major narcotics convictions, a
relationship wh1ch degenerated into hostility on the part of the Watsons when
Brookins advised Byron to plead guilty in his last hearing. During the course
of this re]ationsh1p, Mr. Brookins stated that he had been fully briefed by the
Watsons regarding the conspiracy allegations, was aware of Fensterwald's interest
in the matter, but, in his oQﬁ,words;;serious1y doubted Byron's credibility in
that regard. ‘

To support this opinion, Mr. Brookins showed detectives a series of letters
from various educational authorities documenting Byron's emotional instability
while enro]]ed‘iﬁ the Atlanta Public School System. He also adviséd investi-
gators of.Byron's'erat1c behavior during his latest trial when, at one point,
the subject placed a call to an undercover DEA agent in Denver and told him to
find the DEA agent who had "set him up and take care of him." In another éon-
versation with an undercover federal agent, Byron is reported as stating that

he was going to ki1l his mother and grandmother to get the inheritance money.




- narcotics activity.

= W =

In eddition, Watson, according to Brookins, used cffensive and profane language
in court and seemed bent on further incriminating himself. .
N

Mr. Brookins was, however, able to verify certain aspects of Byron's state-

ment not related to the King censpiracy. ‘?or exarmple, he confirmed that Byron

 had ma@ﬁ_a trip to Thailand in 1972 and to Chile in 1974, _ Regarding the latter,

Mr. Ercokins produced a ?etter,”datedAﬁctoberns,,1974, written by Byron from

Chile, in which Watson mentions that he is extremely close to several high govern-

ment officials including Don Carlos Morales and "can make a fortune" from these

sources. Byron also writes that he may come back to the U. S. "if Fensterwald

gets his act togethef.“ It is believed, but not totally substantiated, that the

Chile trip, like the one to Thailand, may have been closely connected with Watson's
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At this point in the investigation, priorities were directed towards compiling
additional background information regarding the alleged conspirators, with special
attention given tb'proving or disproving Watson's claims that the four individuals
left the countryld%rgctly following the assassination. OH July 2,'1975, Mrs. Jean
Sayre was contacted af her pnésent residence in Ashville, North Carol%na. Mrs.
Sayre reportedly managed Magellans far a-per{od in the late spring/ear]y summer
of_1968 after the Blockade Runners, Inc. 1nterests had collapsed.

Mrs. Sayre statéd that she and heﬁépartner, Mary Singleton, had been persuaded
by Mr. William Arnette to move their stock of European antiques from a small shop
on Peachtree Stféﬁt to Magellans in the summer of 1967. The negof1ated arrange-
ment provided that the ladies could house their collection for exhibition and
retail purposes at-3340 Peachtree Road, rent fr;e. in return for which they would
act as salespersons for the artifacts displayed by Blockade Runners, Inc. Mrs. -
Sayre stated that the operation had never been profitable for herself and her

partner, that their personal inventory was badly depleted by thefts; She stated
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that she personally lost $750.00 which she had invested in Blockade Runners
stocks. She further stated that she had only a working relationskip :vith the
other principals and had no basis for speculating as to their persona&ities or
political views. However, she described both Jerry Adams and Wj111am Arnette
as "con men" and expressed active dislike for Larry Meier due to his "sexual
hebits."

Mrs. Sayre could not specifically recall the date that she tookrover the
operation of Magellans, but she believed that by Tate March/early April of 1968

Blockade Runners had removed all of their stock from 3340 Peachtree Road to the

building housing Jerry Adams' collection agency (3177 Peachtree Road),leaving

her to opefate her antique business, under the Magellan trade néme, until approxi--
mately Ju]y'of 1968. When asked specifically if any of the principals had left

the country during that time period (April-duly, 1968,)“Mrs. Sayre stated that,

to her know1edge; Arnette was the only associate of Magellans who had travelled
abroad, and that she had no 1nfq;mation that Adams, Meier, Culley, or Purcell

had gone outsidelbff%he United States during her association with them.

Additional inquiries through the U; S. Customs and Passport Authorities
failed to substantiate that any of the principals had left the United States in
the spring or summer of 1968. " | _ |

A1l available records for Blockade Runriers, Inc. were obtained and reflected

the following general information:

Stockholders

J. R. Adams 360 Shares
B. L. Sittherland 360 Shares
J. W. Nelson 360 Shares
J. G. urizzard 166 Shares
H. E. Purcell 116 Shares
J. G. Adams ) 46 Shares
F. M. Clamon, Jr. 10 Shares
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3 Board of Directors

J. R. Adams . . .
B. L. Sutherland
J. W, Nelson . .
H. E. Purcell . .

- L] L] L]

Officers

J. R. Adams Bn
J. W. Nelson . . ..
H. E. Purcell .

B. L. Sutherland

.
-
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.

Associates

James Kemp e
Raymond Anderson .
Larry Meier . ..
William Arnette .
Paul Clifford . .
Bayne S. Culley, Jdr. .
William Thibideau . .
John Seymour 5 G
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Information collected ;évea1ed
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Chairman
Director
Director
Director

President

Executive Vice President
Vice President
Secretary/Treasurer

Owner of Buckhead Radio Shop.
Restorer and Framer.

Antique and Art Restoration.

Buyer.

Authority on pre-Columbian Art.
Authority on Civil Kar Relics.
Banker and Real Estate Entrepreneur.
Lockheed Executive. .

I s . .
that of all associated principals, only

Jerry Adams, Ben Sutherland, John Nelson, Larry Meier, Bayne Culley and Howard

Eugene Purcell were active in the day-to-day operation of the business. The

management operations were héhd]ed by Adams, Sutherland, and Nelson, while

restoration aspects of the business

Laboratories.

Purcell, general manager after Arnette withdrew, and Culley maintained the

th;ough his own firm, Southeast Restoration

Since the dissolution of Magellans in 1968, principals in the company are

now employed as follows:

Jerry Adams, Ben Sutherland, and John Nelson are principal officers

in the Great American Silver Company, 3862 Stewart Road, Doraville, Georgia.

This cocmpany *s now under indictmenﬁ by The Securities and Exchange Com-

mission.
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Bayne Culley, Jr. now resides at 1929 McJenkins Drive, Atlanta.

Salesman, civil- war relic collector, and race car driver. « - =

Harold Eugene Purcell now resides in Clinton, Tennessee; employed

by The Atomic Energy Commission in Oakridge, Tennessee.
Larry Meier - Archeological consultant for five-county area in Georgia.

On June 27, 1975, investigators interviewed Mr. Ben Sutherland, a fellow
associate in the Great American Silver Company, at his Doraville office. Mr.

Southerland related the following information:

Mr. Southerland confirmed that Magellan Galleries operated as a result of
a corporation called Blockade Runners being formed some time in 1966 by himself,
Mr. Bill Arnette, Jerry Adams, Larry Meier, Gene Purcell, Bayne Culley, Paul
Clifford, Wayne Pharr, Bill Thibideau and a number of other persons. Mr,
Southerland recalled that the company operated from approximately September,
1966, until January, 1968, However, he believes he may be able to locate some
of the old company records which would pin down more accurately the time period
in which Magellan Galleries oﬁéréted. Mr. Southerland remembered that Robert
Byron Watson, who was a teenager at thﬁ time, worked in the gallery and there
may have been some special relationship between Watson and Larry Meier who lived
on the premises at the gallery. The company sxperienced a great deal of theft
during the time it operated and was never fiﬁancia]ly successful. Mr. Southerlanc
recalled that approximately a total of $30,000 was invested in the company by
about 20 to 24 pe&p]e. '

In questioning Mr. Southerland regarding his personal opinion of the

political views of those persons involved in the operation of Magellan Galleries,

|
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he said that all would probably be considered "conservative" with the exception
of Bill Arnette. He remembered ore individual by the name of Jimmy Rémp, who

was an investor in the company, as being ultra-conservative and vefy racially = -
prejudiced against blacks. Mr. Southerland states that Jimmy Kemp died several
years ago. ‘e also asked Mr. Southerland if he was acquainted with Congressman
Larry McDonald, and he stated that he was and that to his knowledge the only
other person involved in the Mgge]lan Galleries who was acquainted wifh the
Congressman would be Jerry Adams. He could not personally recall if Mr. McDonald
had ever visited the gallery but, of course, he was not there in the day-to-day
operation of the gallery.

Mr. Southerland stated that Gene Purcell (a friend of his) had been involved
in some type of racial incident (probably the burning of a school bus) back in
Tennessee when he was a young man, and that Purcell used to talk about the
incident from time to time. According to Mr. Southerland, Purcell was living
in Clinton, Tennessee, the last time he had contact with him (about five years
ago,) and that Purcell's ex-wife, Patsy Purcell, as well as his brother named
John Purcell, still lived in“the_metropolitan Atlanta area.

Mr. Southerland believed that Larrf Meier is now employed by the state of
Georgia in some capacity to do with htﬁ knowledge of archaeology. He suspected

that Mr. Meier may have been a homosexual at the time he was associated with

" Magellan Galleries.

During the investigation, we had occasion to observe several books in
bookcases édjacent to Mr. Southerland's desk. Two volumes of these books were
titled "A Biographical Dictionary on the Left." Also, had occasion to observe
what appeared to be a 12-gauge automatic-pump shotgun leaning in the corne: wall

near the door to Mr. Southerland's office.'
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QUT-OF-TOWN INVESTIGATIONS

L - by

On July 8, 1975, investigators traveled to Washington, D. C. to interview
Mr. Bernard Fensterwald and Mr. Ken Smith. The primary purpose of the trip
was to secure whatever- documentation these gentlemen might have to substantiate
their belief in Byron Watson's allegations.

An extensive conversation was conducted in Mr. Fensterwald's law office.
During this discussion, it was 1earnéd that_ﬁr. Smith had spent a ﬁignigicant
amount of time in Atlanta attempting to collect concrete evidence to substantiate

Watson's story; however, he could produce no documentation to support key points

raised by Watson. Mr. Smith did furnish investigators with a series of corre-
spondence between himself and the Watsons, dating from March through May of 1975,

the intermittent period between Byron's arrest and sentencing for Distribution

-of Cocaine. Copies of this correspondence are now on file and are of primary

importance in that they clearly illustrate the Watsons' belief that the con-
spiracy information, if presented to the proper authorities, will substantiate
Byron's claims that hé ﬁas Framed by "federal éangsters." In one such letter,
Mrs. Watson lists the fo]]ow%ﬁg individuals as recipients of the 42-page document:

Representative Stewart B. McKinney
Governor George Wallace ¥ .
Senator Henry Jackson
Senator Charles Percy
Senator Edward Kennedy
Dick Gregory
Mark Lane

~Carl Cglesby
Bella Abzug
Senator Frank Church
Senator George McGovern
Representative Phillip Burton
Representative Henry Gonzalez

Mr. Fensterwald stated that he was firmly convinced of the existence of a
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conspiracy in both the Kennedy and the King assassinations. In reference to
the King case, his 1ntére§ts; as James Earl Ray's defense cod;sé1rpaie in
researching all possible allegations which might substantiate that a conspiracy
was involved; thus, his interest in Watson s story. As told to 1nvest1gators.
Mr. Fensterwald's maaor arguments to support a conspiracy in genera] and the

Atlanta-based conspiracy in particular can be reduced to the following points:

1. Through long association with Ray, Mr. Fensterwald assesses him as mentally

>

s incapable of having planned and executed thg_sgg@j§t1cated strategy utilized

in the King assassination.

8F ww! a
Mi'l‘b rZ— Mr. Fensterwald stated that in 1970 he was approached by Attorney John Mitchell

1':‘€§E? and given a proposition to present to Ray; (i.e.) if Ray would name his fellow

)
conspirators, he would be given a false identity and sp1r1ted out of the country.

"j =
UJ‘* Ray's response according to Fensterwald was to refuse the deal on the grounds

that he would be killed if he talked.

L
3. As regards the Atlanta-based conspiracy, Fensterwald stated that, before the

[ assassination, Ray was involved in the smuggling of narcotics and stolen jewlery
- across both the Mexican and Canadian borders, a parallel operation to the
smuggling activities which Watson, iﬁ his most recent statements, alleges were

carried on through Magellans and associates.
4. Fensterwald felt that Edna Mathews proviced a Tink between Ray and Magellans.

5. Fensterwald stated that Robert Byron Watson had been given a polygraph re-
garding his story by Cleve Backster of New York City, and that the examiner

-

found him to be 90-95% truthful.



- 21 -
Investigators, upon conclusion of the interview, were given a taps of the
polygrapner's comments regarding the Vatson polygraph, as well as a 1ist of
those individuals in Memphis, Tennessee, who might aid us in our inquiry. Mr.
Fensterwald also gave his permission for us to interview James Earl.Ray, although
he warned us that Ray probably would not cooperate. ‘
On July 19, 1975, investigators departed from Washington, D. C. en route to

the Federal Youth Center in Ashland, Kentucky, where a number of hours were

spent in interviewing Robert Byron Watson.

Watson is a twenty-one year old white male, tall and slender, with a some—
what effeminate appearance.” The subject was initially nervous, but otherwise
friendly and cooperative during the interview.

When questicned specifically regarding the conversation which he allegedly
overheard at Magellans, Watson repeated vefbatim his written statement. However,
he added that besides Adams, Purcell, Meier, and Culley, two other men were
present in the room at the time the conspiracy was discussed These he described
33_255553- a white ma1e m1dd1e—aged black hair, short and pudgy, from Los Angeles;
aaniiziggﬂl an elderly white male, grey hair, pockmarked face. Watson classified
all members of the group as anti-semitﬁc and racist.

thile quéstioned extensively regarding the conspiracy allegations, Watson
could furnish no additional information regarding the conversation or its
principals. It was readily evident that he was much more intent upon discussing
a large drﬁg-related ring made up of federal agents and Atlanta-based narcotics
figures, whom he é11eged to have framed him because he wouldn't join the organi-
zation. Watson professed total innocence in regards to any type of narcotics
activity, although his conversation was laced with references to individuals

engaged in the narcotics’traffic. The DEA was the primary target for Watson's
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accusation about "a government within a government" which engaged in inter-
national narcotics smuggling. For example, he informed investigators "that he
had hidden on the prison grounds a photograph of a DEA agent with-an AK-47
weapon. Thié he refused to produce.upon request.

The only reference made to Magellans by Hatsonrduring the bulk of his
conversation was included in his report of a smuggling ring betéeen the
United States and South America, run, he stated, by Mr.-Bill Jackson, Mr.
Herman Jackson, and Jerry Adams. He stated that the Jacksons were steé]ing
heavy industrial equipment in the United States and smuggling it into South
America in return for gold bullion. The gold bullion was then smuggled into
the United States through Mobile, Alabama, and distributed through Jerry
Adams' Great American Silver Company and also through The Liberty Coin-Company
run by Hugh Franklin. When pressed for details, investigators were promised
copies of some "éffidavits and citations," written by Watson and containing
this information. .

With no prior identification, wétson was shown a photograph of William
Arthur Bremer @ Bill Jackson, -brother of Arthur Bremer whﬁ attempted to
assassinate George Wallace in "1972. The purpose for this was to determine
whether William Bremer @ Bi11 Jackson was the same Bil1l Jackson mentioned
frequently by Watson. Watson could noé identify the photograph.

Watson also informed us that he was widely versed in psychology and could
produce any type of psychological symptoms which he desired when under analysis.

Watson further stated that he was presently represen;ed by ATl Horn and
Glenn Zell, both of whom, he alleged, had approaéhed his mother about taking his
case. Watson was also very cognizant of Horn's involvement with narcotics.

At the conclusion of the interview, Watson insisted upon signing and having

Lo
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notarized two “"sworn statements" which he then gave to us. These statements,
and an additional one mailed to the intelligence office subsequent tq~£he
interview, appear to be written by Watson to complement his original document
and to support his claims that he was framed. The two statements given to
investigators personally by Watson deal exclusively with an intetﬁationél
smuggling ring for goid bullion and narcotics, in connection with which he
names Jerry Adams, Herman Jackson, Bill Jatkson, and, as an associate,
Congre§§man Larry McDonald. The third statemeﬁt. mailed to us by Watson

— e =

under the tit]é of "Political Prisoner," reports a syndicate-sponsored

laboratory for the growth of communicable disease cultures, stolen from the
Center For Disease Control in Atlanta. These ﬁicroorganisms, Watson alleges,
provide a syndicate assassination weapon. As previously stated, while Watson's
information regarding known narcotics trafficers is reasonably accurate, his
allegations concefnTng gold smuggling and the growth of communicable disease
cultures cannot be vefified. _

After talking with Watson, investigators talked with officials of the
Federal Youth Center, including Byron's staff counselor and the staff psychiatrist.
While neither of the latter we;é at Iiberfy to divulge professional opinions,
their reactions to our questions teﬁdedfto substantiate previously reported
evaluations of Watson's mental instability. We were told that Watson was to be
given a psychiatric examination the following week.

After returning to Atlanta, 1nvestiga;ors studied Watson's latest informa-

tion in detail. Since a significant portion of these statements dealt with

Watson's 1974 trip to Chile, investigators, on July 11, 1975, interviewed GI-270,

a highly reliable source who it was hoped could zlarify Watson's activities in

Chile. GI-270 stated that he had initially met Mrs. Watson through a church
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social group in 1973 while Byron was still incarcerated in Ashland. After

Watson's release from prison, GI-270 became acquainted with him and when

RS
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Byron dec1ded to go to Chile, GI- 270 made arrangements for. Watson to meet

T o I S SR

fﬁﬂa? kgbash Ansara, the head of the Palestine Liberation Organization's base

in Chile. However, GI-270 advised that Watson was uninterested in political
matters, and that Ansara soon grew tired of Watson and his habit o% b;acing
long-distance calls at Ansara's expense. However, while GI-270 did substantiate
this portion of Watson's statement regardiﬁg Chile, he was unfamiliar with Don
Carlos Morales and had no information regarding Watson's other activities

while in that country.

On July 15, 1975, investigators drove to Memphis, Tennessee, to research
the Ray case in general, and to specifically prﬁbe ﬁny Atlanta-based contacts
which Ray might have had. All relevant court records were carefully scrutinized,
and a copy of Ray's guilty plea and of the State's case against Ray were obtained
and submitted to file. Since these documents are available and self-explanatory,
no further elaboration is needed in this summary. HoweveF, court records do
reflect that the Shelby County District Attorney's Office had investigated the
possibility of a conspiracy in the King assassination and that "a conspiracy
could in no way be proven." At one point in the proceedings, however, Ray is
recorded as stating that Ramsey Clark {then U. S. Attorney General) and J. Edgar
Hoover were wrong about a conspiracy not being present.

Information gathered indicates that Ray entered a guilty plea, therefore
absolving his rights-to trial by jury, at the persuasion of his attorney, Percy
Foreman. Foreman, on behalf of Ray, had negotiated a contract with author
William Bradford Huie for the exclusive rights to Ray's story. If vas subse-
quently charged by Ray's later attornies that Foreman, who was to receive a

significant portion of the royalties from the book, had conspired with Huie to
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convince Ray to plead guilty so that his story would noct be released during a

trial. Ray himself, who later supported this allegation, did talk extensivglx

o~ e

to Huie, and, as a resu]t an article appeared in Look Magazwne November, 1968,
—
detailing Ray's background prior to the assassination.

Based upon his conversations with Ray, Huie states that the assassination
plot was probably conceived as early as August of 1967 in Montreaf. Canada. Ray
had gone to Canada after his escape, On April 23, 1967, from the Federal Peni-
tentiary in Missouri, where he hoped to eventually obtain a passport to South
America. While in Montreal, Ray met an individual known only as Raoul who

—
utilized Ray to run drugs between Windsor, Ontario and Detroit. On August 25,
1967, Ray left Canada for Birmingham, Alabama, where he was told by Raoul
(according to Huie) to "Tie low" and to await orders. Huie reports Rﬁy a§

stating that Raoul had given him $500 for living expenses, $500 to purchase

camera equipment and an additional advance to purchase a car - the white Mustang.

) In December of 1967, Ray met Raoul in New Orleans where, Huie quotes Ray

as stating, Raoul saﬁd;that he had one more job for him to ﬁerform in about
three months. On moneylprovidgq bleaoq], Ray left for Los Angeles where he‘
remained for three months. There he fgﬁk bartending and dancing lessons, under
the 51133 of Eric Galt. On March 22, 1968, Ray returned to Birmingham and on
March 23, Teft for Atlanta where he remafned until the assassination. Huie
concluded that, as late as March 23, 1968, Ray did not know what "his final job"
would be. n |

At approximately 2:00 p.m., on July 15, 1975, local Memphis attorney, Mr.
Russell X. Thompson was interviewed. Thompson stated that his involvement with
the Ray case had been 1imited, that he had nevef met Ray personally, and that his
only contact héd been through Arthur Hanes, Ray's first attorney, who desired

Tocel legal assistance in Ray's defense.
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from an individual who identified himself as]fony Benavitaglfrom Chicago.

This subject told Thompson that his roommate had killed King. When pressed,
Benavitas would give no further details except that he was going to Brownsvii]e.
Tennessee, to meet with Doyle Ellington, the Grand Dragon of thq K:K.K; ir.
Thompson advised that he had reported the incident to the Memphis Police Depart-
ment and had judged the subject to be “a nut." He stated that Benavitas con-
tacted him on one other occasion, but that he had placed no credibility in the
subject's allegations.

At approximately 3:00 p.m. on July 15, 1975, investigators interviewed
Mr. Robert Livingston at his law offices in Memphis. Mr. Livingston, who is
currently assisting Mr. Fensterwald in Ray's defense, was extremely cobperative
but could furnish no information to substantiate the allegations made in
Watson's original document. Mr. Livingston advised us that James Earl Ray will
not discuss his knowledge of a conspiracy wjzb_his defense lawyers and is now

basing his hopes for release, in the event that his appeal for a trial is

granted, upon the lack of evidence in the State's case and not upon substantia-
tion of a conspiracy. |
Mr. Livingston adviséd that, to hi; knowledge, Ray had no contacts in Atlanta,

with the possfble exception of Edna Mathews. When asked to clarify this state-
ment, he stated that Ray will not admit to knowing Mrs. Mathews, a fact which

Mr. Livingston mainta;;;_;;-;;;-;:;;:;;:;;;:-;?EzzjﬁﬁrﬁsgzzT;—jdmit to recog-
nizing anybne. Més. Mathews, however, contacts Livingston frequently by phone,
and has attended iost court proceedings related to Ray. Mr. Livingston further
stated that, when in Memphis, Mrs. Mathews always stays at the Tennessee Hotel,

and that she takes frequent other trips, pafticular]y to_Costa Rica. It is

-
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Mr. Livingston'§ belief that Mrs. Mathews has some knowledge of the King

conspiracy and that she isrbeiﬁg sent to Memphis by individuals who desﬁre

first-hand knowledge if Ray decides to talk. Mr, Livingston was unfamiliar

with all of the principals in Magellans with the exception of Mr. William

Arnette whom he said hé had 1earned of'throuﬁh Edna Matnews. According to

Livingston, Edna Mathews had once mentioned Arnette's name and had stated

his art importing business was a front.

Mr. Livingston stated that he was personally convinced of a conspifacy

involved in the assassination of Dr. Martin Luther King, Jr. Mr. Livingston's
= "g theory is supported by a subject, C. H. Andrews a.k.a. R. L. Warren, currently
SS,E serving a sentence for terroristic threats in the Mimico Correctional Institute

.j“ Tronto, Canada. Mr. Livingston stated that this subject, who is from

. —_ -~
came to Memphis where he met with Livingston and advised that he, Ray, and two

Montreal, contacted him several years ago and asked to make a deal.ﬁfghbject 7\>

other individuals were given a contract on King by four prominent AmeriEEEEL)/

white and black, which they executed on ppril 4, 1968, in Memphis, Tennessee.
After the assassination and théisubsequent arrest of Ray in London, Livingston
quotes Andrews as stating that he and h1§ companions were not paid. Andrews,
according to stated that a'l.?'l three -were ready to name the sources
of the contract if they themselves were guaranteed immunity from prosecution.
Mr. Livingston stated that both he and Mr. Fensterwald had met with
? Andrews on several occasions. He alleges that Andrews is a member of the FLQ
= ——
(French Liberation of Quebec,) a terrorist organization of french separatists
who were hired by sources inside the United States to assassinate King. Mr.
Livingston stated that he contaéted the office of the State Attorney General

regarding Andrews' proposal but that that authority was not interested in the

matter.

v
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Of equal interest to investigators was Livingston's statement regarding

The Rev. Samuel B. Kyles, a local civil rights activist wTo had;beenton the

o~

A

balcony with Dr. King when he was killed. Rev. Kyles was the State's principal — -

witness against Ray. According to Mr. Livingston, Andrews described the deal
(to ki1l King) as going down in an area of Memphis which, when retraced, was
found to be the area of the Rev. Kyles' church. Detectives subs;quently

learned from sources, independent of Mr. Livingston, that Rev. Kyles' church

H1s a very poor one, but that after the assassination, a number of apartment
bu11dings owned by Nr. Kyles, weré_caggtF;Et;&~1n that area. It was a]so s
alleged by reliable sources that, on July 16, 1975, the day Memphis newspapers

reported our presence in that city, Rev. Kyles left unexpectedly for Chile.

At Mr. Livingston's suggestion, investigators then talked with Mr. Wayne

Chastain in Mr. Livingston's presence. Mr. Chastain is currently a Memphis

attorney, but in 1968 was the newspaper reporter who covered the King march
in Memphis. Mr. Chastain agrees with Mr. Livingston that Ray was not a lone
assassin; however, his principal information involves a subject by the name of

Walter blood.) According to Chastain, Youngb1ood, a white male

who usually operates out of Miami and Texarkana, has been verified as a gun-

runner for Castro and has had a long association with Mitchell Vincent Warbell
¥ 2
of Atlanta. Chastain believes Youngblood to also be associated with Robert

Vesco in Costa Rica. Youngblood also uses the alias of Jack Armstrong.

Chastain stated that, on April 4, 1968, at approximately 4:30 p.m., a
subject, later identified by owner Lloyd Jowles as Jack Ycungblood, entered
Jim's Cafe and ordered breakfast. Jim's éztzﬂgccupies the Tower portion of thg
building across from the Lorraine Motel from which the shot which killed Dr.
King was fired. Besides placing Youpgblood on the scene aphtcximater cne and

one-half hour before the assassination, both Livirgston and Chastain stated that
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Ray, when shown a photograph of Youngbloed, commanted, 2Lhat Tooks like tha
men in_the tavern with Raoul;" thus Tinking Younghload with the mystericus

Raoul, the only contact,of.ﬁhidh_ﬂay’has spoken. *op

-

At the conclusion of the Tenuthy interview just reported, Fr. Livingston
fgein emphasized his beliel that a conspiracy was involved in the Kinn ensassi-
nation. Mo further stated thet LH: Stéte's case against Ray was weal éhd'th&t

ha did not believe that it would stand up in a jury trial. Furthermers, hs

'

oz furnished us with the name of an Arthur ? urtagh, a retired FBI agnnt now an \
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attorney in How York, who was r“po“tnc tu hmVE benn rv71a/ﬁ” bj T 12 A- unta

T — p——

office of the Bureau during the period of the King assass1nation. According
- —-————_.__-———"_"—____ e s ' 2T
to Mr, Livingston, Mr. Murtagh stated that the entire assassination investiga-
tion was a cover up and a shame, -

On July 16, 1975, 1nvesfiéé%6rs traveled to the Tennessee State Peni-

tentiary in Nashville, Tennessee, where we attempted to interview James Earl

Ray. Ray refused to see us; however, in talking with the warden of the facility,

ve were advised that Ray would speak to no one but his attorneys.

On July 17, 1975, an interview was conducted with retired FBI agent Carl
Claybourne at his home 1in Knoxﬁf]?e, Tennessee. Mr. Claybourne, in 1968, was
assigned to the Atlanta office éf the FBI ﬁnd handled the Atlanta-based investi-
gations into the King assassination afteg,the white Mustang was discovered in
Atlanta's Cap1to] Homes project. |

Mr. Claybourne statec unequivocally that, in his professienal judgement,
Ray was the lone assassin. FHe advised that in the aftermath of the murder, the
Ue 8 Department of Justice ordered an irvestication into a pussjb]e cerspiracy
and that all ef the évidence amassed 2s a result of that 1nvestigat10h indicated

that James Ear] Ray had acted alone. Mr. Claybourne stated that backeround
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information gathered reflected Ray to have been a loner and that his only close
relationship had- Been ﬁifh'his brother._derry Ray. It was Mff f15§bourne's
opinion that Ray, most of whose life was spent in and out of prison, had been
out of touch with current events and had concocted the plan to k111 Dr. King as
a means to make himse]f a hero to the wh1te race, believing that no. wh1te Jury
would ever convict him. Mr. Claybourne also stated that, while in Atlanta, Ray
had contact with no one and spent his time in the 14th Street rooming house
where he worked on a locksmith course he was taking by mail. When asked how
Ray had obtained tﬁe amount of money found on his person when he was apprehended,
Mr. Claybourne advised that a bank robbery had been pulled in I1linois, several
weeks before the assassination, in which Ray and his brother derry héve been
identified as suspects.

Also, on July 17, 1975, Harold Eugene Purcell wasrinterviewed in Clinton,
Tennessee. In order to‘locate Mr. Purcell, detectiveﬁ contacted local law
enforcemeht authorities who proved-ﬁost cooperative. In a ﬁenera1 discussion
with these sources, we were advised that Mr. Purcell was well liked in Clinton
and had never given authorifies causelfor problems. In reference to the 1956
racial incident in Clinton, local authorities stated that Purcell, a teenager
at the time, had been involved, but so had nearly every other white citizen in
Clinton, including both sources interviewed. As described to us, the incident,
one of the first of its type in the nation, was sparked by President Eisenhower's
executive order to integrate the schools. The white citizenry of Clinton, a
rural'cdﬁmunity jn the hills of Tennessee, refused to comply and as a result, a
black school was dynamited, black cars were overturned and other property damaged
before state and federal authorities were called in to restore order. Purcell

had apparently been part of a group of teenagers who on at least one occasion
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had smashed the windshield of an automobile with a hammer. |

Contact was made with Gene Purcell at his place of employment, the Atomic
Energy Plant in Oakridge, and he agreed to meet with investigators at a nearby
restaurant. Purcell generated a likeable and sincere zppearance and seemed
rmost anxious to cooperafe. He stated that he had been a diver while in the
Navy and that in 1966 had met Adams, Sutherland, and Nelson when the three
engaged his services to dive for artifacts on a civil war BIockqde Runner sunk
off the Morth Carolina Coast. On this occasion, Purcell stated that he also
met Bayne Culley, another civil war buff brought in by Adams for the enterprise
on the strength of Culley's recent accomplishment in raising a vessel from the
river in Columbus, Georgia. o ‘ _

While the North Carolina excusion was never launched, .Purcell said that he
was persuaded by Adams to invest his considerable collection of civil war relics
in Magellans on the'strength that it would be a money-making enterprise. At
Magellans, Purcell served as curator of the civil war exhibits until Arnette
left in December offlSEZ,where upon he became general manag;r of the business.
Purcell stated that the-business had never been profitable and that he had
personally lost most of his c1v11'wafﬂﬁemorab11ia as a result of his association
with the company. _ _

Purcell déscribed'hfs assoicates iﬁ,Blockade Runners as "get rich quick
dreamers." He referred to Jerry Adams as a con man and stated that he was an
avid John Bircher Qhose political rhetoric the other members ignored. Purcell
vias particuarly bitter towards William Arnette. He stated that Arnette was a
shady character who: at one point convinced Lillian Watson, whem he qescribed
as a lonely widow twenty years his Senior. that Purcell was in love with her to

the embarrassment of all concerned. Purcell remembered Robert Byron Watson as a
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. Tonely Tittle boy whom, he stated, he tried to help by providing some male
.-companfonship. S

When confronted with the conspiracy allegations, PurcelIlstaéed that he
could not recall a conversation of that type as ever having taken place at
Magellans. He also stated that, during the period of Dr. King's assassination,
he and Bayne Culley were at the Shiloh Battlefield in Savannah, Tennessee,
searching for relics. |

At the conclusion of the interviéw, Purcell agreed to submit to a polygraph
examination to substantiate his innocence in the matter. He was then advised
that he would be contacted about convenient arrangements for administering the
examination. .

Purcell could not recall the exact date that Magellans was dissolved; how-
ever, he was reasonably certain that by April of 1968 the merchandise had been
removed from the 3340 Peéchtree Road address and the building leased to Sayre
associates, Purcell left Atlanta in July of 1968 and returned to Clinton,
Tennessee, where he has resided siﬁce that date.

On July 18, 1975, investigators interviewed Mrs. Patsy Purcell, ex-wife of
Harold Eugene Purcell, in the Prado Office Park, Roswell Road, Atlanta, Georgia.
Although Mrs. Purcell expressed some resentment about her recent divorce, she
was generally complimentary regardin; her ex-husband and described Purcell as
an "honest and gentle person" with no strong prejudices against anyone. Mrs.
Purcell stated that she had not been Hirectly involved with Magellans, but,
through Timited contact with the principals, had distrusted both Adams and

_Arnette in regards to their business practices. She also stated that, to ‘her
knowledge, none of the principals had traveléd outside the country during the

time frame in question.

i
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On July 21, 1975, Mr. Bayne Culley was interviewed at his home on
McJenkins Drive, Atlanta. Mr. Culley, now a race car driver, wag alsp.very
friendly and cooperative during the interview.

Culley stated that his hobby was collecting civil war relics, a fact.
borne out by the quantity of these items in his home. He stated that he had
been associated with Blockade Runners during the period when Adams, Sutherland,
and Nelson were interested in raising civil war ships off Cape Hatteras. Sub-
sequently, after this program féi1ed td materialize, Culley stated that he
purchased $500 worth of stock in Blockade Runners and then worked at Magellans
on a part-time basis where he assisted Purcell in managing the civil war and
American Indian artifact collection at the gallery.

Culley reinforced Purcell's statement that Magellans had been a con
operation, organized by Adams and associates as a means of raising some fast
capitol. However, Culley blamed Arnette for the major losses which the stock-
holders, including himself, incurred from the énterprise. 'He stated that'
Arnette had been the most active in soliciting for investors, and that the only
financial reserves, raised through the collective efforts of the stockholders,
which Magellans was ever to amass was squandered by Arnette on a world trip
which failed to return to the gallery ;he.quantity of vajuab]e items promised.
Culley stated that in his opinion, ArnZ}te was crooked, had made deals with
anyone who would finance him, and had defrauded Magellans during his 1967 buying
trip. Upon Arnette'ﬁ return from the trip, Culley stated that he became so

incensed by the personal losses which he had sustained, that he threatened

Arnette physica]]j. It was shortly after this period that Arnette left Magellans.

Culley stated emphatically that neither he, nor anyone else at Magellans

in his hearing, had discussed the murder of Dr. Martin Luther King, Jr. While
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"he,cou?d not recall his exact whereabouts on the day of the murder, he said
~  that-he and Gene Purcell often hunted civil war relics together, and that
they were quite possibly at Shiloh during that period. Mr. Cu]]ey agre;d to
take a polygraph examination to substantiate his story regarding the King
assassination. .

Also on July 21, 1975, Mr. Jerry Adams was interviewed at the Great
American Silver Company, Stewart Road in Doraville, Georgia.

‘r. Adams, who had previously been interviewed by a reporter from The

National Inguirer regarding the Watson allegations, was not surprised to see

us and immediately addressed the issue at hand.

Mr. adams provided a brief background sketch of Magellans which deviated
from previous statements only in regards to his own position and the credi-
bility of the business venture. According to Mr. Adams, the company had been
a solid one whose financial insolvency was'direcf1y attributable to the Targe
percentage of merchand1se thefts incurred while the business was in operation.
Although Mr. Adams declined to spec1f1ca]1y name the source of these thefts,
he did allege that "it was an.inside job." Mr. Adams further stated that by
January of 1968 Blockade Runners members were in the process of dissolving
their interests in Mage]lans and that he would attempt to produce records
reflecting that business operations had been disbanded long before late March
of 1968.

Mr, Adams stated that he had never participated in, or been a viitness to,
a conversation in which threats, overt or implied, were made against Dr. King

or any other civil rights leader. He did state that it was possible that "the

direction which the civil rights movement was then takiggj_had been generally

e

discussed, although he could recall no such- discussion, but that the allegations
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of z conspiracy were totally erroneous. Mr. Adams also agreed to take a
polygraph examination to verify this statement. L

On July 22, 1975, investigators interviewed Mr. Lawrence Meier regard1ng
his kncwledce of Magellans and of an alleged conspiracy. WMr. feier, now chief
archieologist for a five-county area, had resided in the building which housed
the gallery during his tenure as a restoration specialist for Magellans.

As is the case with the other principals interviewed, Mr. Meier confirmed
that he became associated with Magellans through his interest in archeology
and ancient artifacts, and through his desire to utilize this hobby as a money-
making proposition. While Mr. Meier conceeded that Adams, Sutherland, and
Nelson were probably.con men who tried to exploit their associates'. expertise
in this area to make some easy money, he Taid the major portion of the respon-
sibility for Magellans fai]ure squarely upon the shoulders of William Arnette.
Mr. Meier a11eged that Arnette, after draining the Magellan treasury for his

world-wide buying trlp. returned only the least valuable of the merchandise

purchased to FageT]ans, while the best pieces he had secretly shipped to his

warehouse in Columbus, Georg1a, _This collection, acquired and imported illegally

according to Meier, Arnette subéequent]} donated for exhibition purposes to the
Museum in Columbus to avoid inquiries by authorities. Mr. Meier also suggested
that Arnette might well have been involved in thefts of valuable art objects
which have periodically occurred in Georgia in recent years.

Mr. Meier's memory proved to be the most reliable of all pr1nc1pals 1nter-
viewed. He confirmed that the process of disbanding the business was begun in
January of 1968, but that with the confusion of reméving the sizab1é quantity
of merchandise to other storage areas, the principals were conceivably at 3340

Peachtree Road, on a periodic basis, until March or April of 1968. However,

Mr. Meier denied that any conversation regarding the assassination of Dr. King
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had ever taken place. On the occasion of the interview, Mr. Meier stated that
he perzonally had no objections to taking a polygraph on this or any other
information which he had provided regarding Magellans, but that he wouid prefer
to consult his lawyer before making a firm cormitiment to the polygraph eximina-
tion.

On Wednesday, July 23, 1975, polygraph examinations were acministered to

WI:.5§IQ§w9511§¥' Jr. and Mr. Jerry Adams at the Atlanta Intelligence Office,
2 Norths{de Drive. The results of both examinations indicated that both gentle-

men were truthful in their statements that they had neither participated in, nor

been privy to, a conversation in which the assas Luther
King, Jr. was sed, Mr. Lérry Meier, on the advice of his lawyer, declined
to take a polygraph for reasons which he described as fear of damaging publicity
adversely affecting his'professional position. Mr. Gene Purcell, also affected
by the publicity ;urrounding the investigation, stated that he would take a-
polygraph if it wgreugdministered 1n,At1ﬁnta with his attorney present., After
rev1§wing all ofuth;'}nvestigativg data, including the results of the polygraph
examinations which had been giyen._jjij@s decided that Katson's allegations,

relevant to a conspiracy. had been discréd1ted through evidence on_hand and did

not warrant further inquiry.— On this basis, the investigation was closed.
ot varrant fu his bas g
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GENERAL CONCLUSIONS

A The body of investigative data detailed in the proceediﬁg pa;iﬁlzf this
report, when analyzed as a collective unit, has provided investigators a
concre;e basis Tor discrediting the allegations made by Robert Byron Watson,
that a specifically designated Atlanta-based conspiracy was operative in the
1968 assassination of Dr. Martin Luther King, Jr. However, this conc]usf;;.
based strictly upon a thorough evaluation of all 1nvest1gativé findings, has
not been superficially arrived at and is tendered only after an intense
inquiry into all aspects of the information furnished by the source. Given
the complexity of the investigation, as well as the attending publicity
which the case generated, this section is incorporated as a general analysis
of the entire effort and the specific evidence obtained to support the above
conclusion.

As previously cited, maximum investigative effort has been directea
towards evaluating both the source's general credibility and the reliability
of the specific allegations detailing an Atlanta-based conspiracy. While,
routinely, credibility and ré]iability are considered as inter-related factors,
this particular fnvestigation has been complicated, and therefore extended by
the source's eratic credibility pattemn. In conducting an objective investi-
gation into all facets of the source's allegations, several factors surfaced
which initially tended to reflect positively on the reliability of the entire

document.

To reiterate, the credibility of the source's original information,

. exclusive of t ing conspiracy allegations, was verified to a significant

degree. Watson's knowledge of narcotics activities has been documented to the

satisfaction of investigating personnel, and certain other areas of his state-
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ment, his expertise in the field of ancient artifacts, his trips abroad, even
a 13272 break-in at his mother's 764 Wildwood Road residence, confirmed through

{ investigative inquiry. By the same tokeﬁ. the business wherg Watson-a11eged.
the conspiracy conversation to have taken_p]ace wg;_in existence duringlthe
i;mé Trame in éu&gfi;n;“fhe 1qdfy1dua]§ named by Watson were associated with
Jihj; enterprisé; and Watson's relationship with these subjects was established,

Aside froﬁ'éhé aLernin&}égkors which support Watson's general credibility,

several other factors were given consideration as initially lending substance
to the specific allegations towards which this inquiry was directed. Firstly,
Katson's story, based upon a conversation which he allegedly heard at the age

of fourteen, has retained an almost total cunsiétancy after having been repeated

to numerous individuals over a seven-year period. Secondly, and perhaps most

importantly, Watson was given a polygraph examination by a reputable polygrapher

which, based upon_the testimany of Mr. Fensterwald, substantiated the veracity

of his allegations.—

Another aréé ﬁ;ich, on first consideration, tended to add credence to
Watson's allegations regarding fhg_conspiracy involved the statement of fellow
Magellan associate Mr. Nil]fﬁﬁ S;-Arnette. When interviewed on June 24, 1975,
Mr. Arnette, while he did make refergpce to Watson's ability to invent grandiose
tales, described the four individuals named by Watson in the conspiracy allega-
tions, as extremely rightist in orientation, charged that two of them (Culley
and Purcell) were prone to violence, and inimated that he thought them capable
of commifting such an act. These comments, coupled with Arnette's description
of Purcell's pas% {nvolvement in racial violence, did create strong implications
that the subjects accused by Watson had the mentality and the political motiva-

tions necessary to perpetrate such a consﬁiracy:
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However, all of fhese factors, while initially infiuential in hro10nging-
the investigation, have been diluted of significance in the wake of Fﬁrther
investigative efforts which produced an overvielming bedy of evidence to the
contracy. In the Tingl analysis, no evidence was gathered to document the
source's claims, either that the Magellan principals had been iﬁvoivea in
illegal smuggling activities or, more specifically, in a conspiracy to assassi-
nate Dr. King. Based on investigative results, the following components provide

a substantive basis for negating the credibility of Watson's allegations.

1. With the exception of his mother, no individual can corroborate that Watson
reported the conversation about the‘King'conspiracy before the assa§sinqtion
actually took place. Based upon Mrs. Watson's relationship with her son and an
evaluation of her emotional stability as compiled fhrough personal interviews
and the opinions of many reliable sources, we feel it fair to state that Mrs.
Lillian Watson does not offer reliable corroberation of tﬁ1s point. While she
undoubtedly be]ieﬁésfher son, Mrs. wétson is so overly protective of Byron's
welfare that she does not represent ?Jcredible nor objective witness.

- )

2. A key point,‘emphasized by both Byron and Mrs. Watson, has been that the
a11eged conspirators_left the country f#mmediately after the assassination and
did not return until Ray was apprehended in June of 1968. There is no documen-

tation whatsoever to verify this claim, and even those sources provided by the

‘Watsons as knowledgeable on this point do not support this charge. Rather, all

evidence gathered indicates that all four subjects were in the Atlanta area,

though no longer at Megellans, through July of 5968.

3. Information contributed by Watson subsequent to the submission of his original
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statement, alleges that principals of Magellans, specifically Jerry Adams,

vere involved in a syndicate'Smugg}ing ring for narcotics and go%d bu¥iion.
While Adams' business ethics, particularly as evidenced through his Great
fmerican Silver Cempany, are highly questicnable, we have uncovered no '
evicdence that Adams, or any of the other associates of Magellans;, aré=pﬁe§ent1y

or have ever been involved in major criminal operations of this type.

4. Mr. William Arnette's description of his fellow associates is not borne

out in the comments of all other sources interviewed. Rather, further investi-
gation established that Arnette left Magellans under a cloud of suspicion and
that the mutual hostility between Arnette and his former partners probably

contributed greatly to his negative attitude towards them.

5. Watson's emoticnal instability, as attested to by both professional authorities
and by all private sources contacted, with the exception of his mother and grand-
mother, directly influences an evaluation of his credibilify. While this is not
to state that informants suffering from mental disorders cannot furnish credible
information, the perceﬁtage ratio, particularly of an individual with Watson's
psychiatric diagnosis of Chroﬂic Schizophrenia with grandiose visions of reality,
is considerably reduced. By the same gpken, llatson's apparent inability to
differentiate Eetween what is true and what he must accept as true for self-
exoneration (c]early reflected in his narcotics activities) may well account for
his ability to maintain a consistant and credible account of his story even while

undergoing a polygraph examination.

6. The determination, equally apparent with both Mrs. Watson and Byron, to utilize
the King conspiracy allegations as a tool ta substantiate Byron's claims that he

wes victimized by federal authorities weighs negatively upon the source's

——
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motivations. In interviews with both Watsons, as well as the subsequent
documents furnished Ly Byron, it is increasingly obvious that thé& Kat¥ons do
consider the King conspiracy allegetions as a minor factor in the overall
Teceral canspiracy which is resgonsible for Eyron's narcotics convictions.
R11 of these facts tend to support the hypothesis that Watson quite pdssib]y
concocted the King conspiracy story after the King assassination for what-
ever his psychological motivations (revenge, self-aggrandizement, or most.
likely, the possiblity of a reward, a primary factor mentioned by both
Watsons when the story was first introduced in 1970) and is now attempting
to use it as a bargaining factor in securing his release from prison. This
particular hypothesis is further supported by evidence that, prior to the
Watsons’trip to Washington to release the information, they had just spent
the greatest part of their inheritance upon artifacts purchased from Arnette

and were desperate]y trying to retr1ve their capital.

7. A1l of the proceeding factors which contributed to the concTusion that
Watson's allegations regard1ng an At]anta-based consp1racy to assass1nate Dr.
King were unfounded are concretely cemented by the results of polygraph
examinations which substantiated that two of the individuals, named by Watson
as participants 1in the cbnspiracy, were £ruthful in their statements that the

alleged conversation never took place.

As regards the general possibility that g_conspiracy'was 1nvo}ved in the
assassination of Dr. Martin Luther King, Jr., the following comments are sub-
mitted. '

The investigation, orde;ed by Cormissioner A, Reqinald Eaves and conducted
by investfgators of the Atlanta Police InteTIigence-Section. was specifically

L St SR
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directed towards determining the veracity of the Atlanta-based conspiracy
alleged by Watson and-was in ro way‘foqused upon the broader goat*of Stb-
stantiating whether or not Dr. King's murder resulted from a conspiracy.
Therefore, while in the course of our specific investigation we were
furnished with information concerning;gzhg(:gqssibTe conspifaciesy we'the
no basis for assessing the reliability of these Téad;, Aﬁd we are restricted
by jurisdictional and manpower considerations from future attempts at doing

so. ' However, even a cursory examination of certain information presented to

us elicits some very interesting series of coincidences which would appear

to merit investigation by appropriate agencies.
By way of a general comment, and we reiterate that this is by necessity

entirely speculative and not based on any investigative efforts, Mr. Livingston's

iﬂfprmant from Montreal, Canada, raises some interesting coincidences for

. further consideration. From all we have been given to understand, James Earl
———'_-_—- .

Ray's only admitted contact, during the period of April 23, 1967 to April 4,
1968, was the mysterious Raoul whom he met in Montreal and who, according to

Ray as reported to Huie, financed and directed Ray's operations from August of

1967 until April of 1968. Sf?‘Andrews' baékground as a member of the terrorist

FLQ can be substantiated and if Raoul was also perhaps associated with that
o

organization, it is entirely possible that a new avenue worthy of exploration

has been opened in the King assassination case.)

Without as much substance in our opinion, but equally interesting, is the
observation that Jack Youngblood, an alleged Castro gunrunner, was identified
as being in the 10cétion of the Lorraine Motel approximately an hour and a half
before the assassinétion. Youngblood's reported association with Mitch Warball -

in Atlanta and Robert Vesco of Costa Rica, if established,should provide




another area where future investigation might prove profitable.

Also of interest is the speculation, based on preliminary informidtion,
that a possible conspiracy to kill Dr. King was hatched within the folds of
the civil rights movement itcelf. If the reports ccncerning Rev. Samuel

Kyies, ong o7 _King's local contacts in Memphis and_the State's chief witness
: . g in lhemp S

ageinst Ray, have any credibility, it would seem that at least a perfunctory

investigation into this possibility would be necessitated, _

Again, the above referenced individuals and their alleged relationship
to the King assassination were not a target of our particular investigation,
and we merely report information received by us without any attempts at
verification. However, it would seem that all of the above areas need tp be
fully explored in order to reach a more definitive position on the circum-

stances surrounding the assassination of Dr. Martin Luther King, Jr.
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